
برجام و دوسالگي مدارا با امريكايي ها 
در دو سالگي توافق هسته اي ايران با 1+5 اين سؤال را بايد مطرح كرد كه 
آيا طبق رسم مالوف، اين دوس��الگي را بايد جشن بگيريم و به آن افتخار 

كنيم يا خير. 
محمدجواد ظريف با اظهارات روز گذشته اش در نيويورك مبني بر اينكه 
» متاسفانه آمريكا ضمن اين كه حداقل ماندگاری را در اين توافق داشته 
است ولی با اجازه ندادن به ايران در بهره بردن از منافع كامل اين توافق در 
عمل نمودن به روح اين توافق شكست خورده است .«پاسخ به پرسش بالا را 
بدون فوت وقت داده، اما لازم است با طرح ادله اي متقن، چرايي به كارگيري 
ادبيات شكست توسط وزيرامورخارجه كشورمان پس از گذشت700روز از 

روز امضاي برجام در امريكا ارزيابي شود. 
بايد بالطبع نگاه محمدجوادظريف در96/04/23نگاه سابق به غرب را تغيير 
داد؟ آيا بعداز امضاي برجام اوضاع اقتصادي مردم بهتر شد؟ ازحجم و دامنه 
تحريم هاي ضدايراني كاسته شد؟ تهديدات نظامي عليه كشورمان كاهش 
يافت؟ نام ايران ديگرذيل فصل هفتم شوراي امنيت نيست؟ ايران به راحتي 
مي تواند موشك آزمايش كند؟ توطئه ها و دشمني هاي نظام سلطه عليه 
ايران افزايش داشته يا كاهش؟  ايران همچنان برهم زننده صلح، ثبات و 

امنيت جهاني معرفي مي شود ياخير؟ 
هرچند پاسخ به اين پرسش ها بسيارآسان است و اعترافات ديروز  ظريف 
اثبات كننده وجود ضعف هاي ممتد نظير»تفسير پذيربودن آن« و »تعهدات 
عيني ايران و تعهدات كلي و مبهم امريكايي ها« در توافق هسته اي است، 
اما آنچه مهم مي نمايد رسيدن به اين نكته است كه نخست، هزينه هاي 
»رواني-معنوي-سياس��ي  بين المللي« چه بوده دوم،ادامه روند كنوني 
دردستگاه سياست خارجه هزينه زاست يا فايده آور؛ سوم،  نحوه سودمند 
مواجهه با نظام سلطه و تغيير موازنه به نفع ايران در قالب چهار سال اخير 

همچنان صورت پذير است؟
چهارم، ضرورت هاي الزام آور چهار سال آينده كه تأمين  كننده منافع در 

عرصه سياست خارجه مي باشد، چگونه بايد رعايت شود؟ 
پاسخ اين چهار پرسش را اجمالاً مي توان اينگونه عنوان كرد: 

1� اگرچ��ه ازجمله دس��تاوردهاي برجام»بدون نتيجه ب��ودن توافقات 
بين الملل��ي با امري��كا به عن��وان يك اصل مس��جل و معين ش��ده در 
جامعه ايراني«يا»فقدان پايبندي اين كش��ور ب��ه قوانين و قواعدحقوق 
بين الملل«بوده اما هزينه هاي ناش��ي از اين توافق به مراتب بيش��تر از 

دستاوردهاي آن است. 
»هزينه هاي روان��ي«، »هزينه هاي فن��ي«، »هزينه ه��اي اقتصادي«، 
»هزينه هاي حقوقي«و»هزينه هاي بين المللي«به دليل فقدان ملاحظات 
كافي صورت گرفته در مذاكرات با غربي ها و رعايت قواعد حقوقي در تنظيم 

متن توافقنامه مي باشد كه در ادامه مي آيد. 
-هزينه ه��اي حقوق��ي: »نگه داش��تن اي��ران ذيل فص��ل هفتم طبق 
قطعنامه2231«، »پذيرش و اقرار طرف ايران��ي به غيرصلح آميز بودن 
فعاليت هاي هسته اي تا قبل از 94/04/23«، »ايجاد بهانه هاي جديد و 
منطبق بر مفاد قطعنامه2231براي امريكايي ها نظيرخلاف قوانين القا 
كردن آزمايش موشكي ايران«، »چهارچوب مند سازي رفتار هسته اي-

دفاعي ايران طبق نظام دلخواه امريكا«ازجمله آنهاست. 
-هزينه هاي رواني: ت��لاش ناخودآگاه براي باورمن��د كردن مؤلفه  هايي 
مانند»انقلاب چ��اره اي جز تعديل مواض��ع و تغييررويك��رد در عرصه 
بين المللي ندارد«، »تزريق روحيه نااميدي نسبت به آينده در جامعه«، 
»قدرتمند نشان دادن غرب فراتر از واقعيت صحنه بين الملل«، »ايجاد 
بي انگيزگي در قش��ر نخبه براي تحصيل در رشته هاي مهم دانشگاهي 
نظيرفيزيك و شيمي هسته اي« و »احساس خودكوچك بيني در مقابل 
غرب با ابراز ادبياتي نظيرامريكا با يك بمب تمام صنعت دفاعي ما را از كار 

مي اندازد«  در افكار جامعه ايراني است. 
-هزينه هاي اقتصادي: »معطل نگه داشتن اقتصاد كشور به اميد گره گشايي 
برجام«، »ايجاد ركود در كسب وكار«، »نبود سرمايه گذاري خارجي و به 
جاي آن تأمين مطالبات اقتصادي كشورهايي مانند فرانسه با عقد قرارداد با 
شركت ايرباس و پژو«، »فقدان گشايش در ارتباطات بين بانكي ميان ايران 

و اروپايي ها« و »بسته ماندن سوئيفت« از نمونه هاي آن است. 
از هزينه هاي گسترده»فني«در حوزه هسته اي-پزشكي-دفاعي-علمي 

صرف نظر مي شود. 
2 � به راس��تي با وجود حج��م انبوهي از هزينه هاي حقوقي-سياس��ي-

اقتصادي-اجتماعي كه»هزينه هاي كنارآمدن با خواسته هاي امريكا«بايد 
به شمارآيد، مي توان به مذاكرات مشابه در سايرحوزه هاي مورد مناقشه با 
امريكا اميدوار، از حمايت مردم سوريه، عراق، يمن و لبنان دست كشيد و 

انقلابي گري را طرد كرد؟ 
و در چهار سال دوم، در صورت تكرار رويه و رويكردهاي چهار سال نخست 

در مقابل امريكا چه ميزان هزينه هاي امروز افزايش مي يابد؟ 
3�  اظهارات وزيرامور خارجه درنيويورك-پس از گذش��ت دو سال از 
امضاي برجام-با يقين به وجود هزينه هاي مورداش��اره بيان ش��ده آن 
هم در ش��رايطي كه در»حين«و»پس«از امضاي برجام مقامات ارشد 
دولت از اعتبارداشتن قول هاي ش��فاهي و نامه هاي كري-اوباما گفتند 
ودر مقابل تصوي��ب و اجراي قواني��ن نقض كننده مت��ن و روح برجام 
مانند»isa«و»محدوديت ورود شهروندان38كش��ور به ايران«موضع 
محتاطانه گرفتند.  اين درحالي است كه انتظار مي رود وزيرامورخارجه 
در دو سالگي برجام از موضع »گلايه هاي برادرانه« نسبت به نقض برجام 
عبور و به صورت جدي مس��ئله را از مراجع چهارگانه مندرج در برجام 
پيش برده و از سايرابزارهاي مبتني براصول و قوانين حقوق بين الملل 

پيگير حقوق ايراني ها ومنافع ملي برآيد. 
»نگارش بيانيه رس��مي« دستگاه ديپلماس��ي به دبيركل سازمان ملل، 
»نامه نگاري رسمي«به سايراعضاي 1+5 مبتني بر درخواست از آنها براي 
اعلام نظر رسمي و نه دوپهلو ازنقض برجام توسط امريكايي ها و ابراز اراده 
براي اجراي مناسب قانون اقدام متقابل مجلس و قانون شوراي عالي امنيت، 

قطعاً نتيجه بهتري از گلايه هاي صرف درپي خواهد داشت. 
كما اينكه برداش��ت تيم تصميم گير دولت كنوني امريكا همانند دوره 
اوباما آن است كه طرف ايراني به هر قيمتي خواهان حفظ برجام است 
وآن را عامل استحاله رفتارايران در عرصه بين المللي مي داند و براساس 
همين برداش��ت حلقه »تحريم، تهديد و تحقير«عليه ايران را تنگ تر 

كرده است. 
4�   بنابراين برخورد »مداراگونه« و »محتاطانه« با امريكايي ها و»هراس از 
مواجهه علني و برخورد توئيتي« نمي تواند آورده مشخصي براي ايران به 
همراه داشته باشد و عامل »ضمانت بخش«براي تجديدعمربرجام، مقابله 

فعال و مبتني بر دور انديشي و نه ملاطفت ودلجويي با غربي هاست. 
دولتمردان  بايد درنظرداشته باش��ند كه پس از گذشت دو سال ازبرجام 
هيچ كدام از ش��عارهاي آنها حتي به مرزواقعيت نيز نزديك نشد؛آنها با 
دو هدف قطعي الوقوع برجام: 1-»برداش��ته ش��دن كامل و جامع همه 
تحريم ها«و2-»گشايش فوري، معيشتي و اقتصادي در كشور«كشور را 
وادار به پذيرش برجام پرهزينه كردند ونبايد مشابه اين اشتباه راهبردي 

حداقل تا1400تكرار شود. 
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خطيب نماز جمعه تهران: 

ضعيفان بيمار به جاي مقاومت، دنبال سازش هستند

آنچ�ه مايه تعجب اس�ت اين اس�ت ك�ه برخي 
ضعيف�ان بيم�ار دل مي گوين�د امري�كا ق�وي 
اس�ت و اي�ران ق�درت مقابل�ه ندارد و دس�ت 
از مقاوم�ت ب�ردارد و س�ازش و مذاك�ره كند. 
به گزارش فارس، آيت الله موحدي كرماني خطيب اين 
هفته نماز جمعه تهران، طي سخناني در خطبه هاي 
نماز جمعه پيرامون لزوم حف��ظ آبروي افراد گفت: 
رسانه ها و روزنامه ها مراقب باشند آبروي افراد را نبرند 
و كلمه اي نگويند كه موجب سقوط فرد شود. حتي 
اگر درست باشد ما مجاز به پرده دري نيستيم بلكه 
بايد پرده پوش باشيم. آدم هايي كه رشوه و ربا و مال 
حرام مي خورند و افرادي كه در مسند قدرت ظلم و 

ستم مي كنند، به ياد قيامت نيستند. 
وي با تبريك آزادسازي موصل، اظهار داشت: پيام 
اين پيروزي اين است كه اگر مردم مظلوم در مقابل 
س��تمگران قيام كنند خ��دا آنها را ي��اري مي كند. 
ديديم كه پليس فدرال ع��راق اعلام كرد در جريان 
آزادسازي موصل بيش از هزار تكفيري داعشي كشته 

و دهها دستگاه خودرو بمب گذاري شده منهدم شد. 
همچنين اعلام كرده بودند بيش از 28 هزار داعشي 
كش��ته و 4 هزار نفر از آنها در طول جنگ در عراق 
دستگير ش��ده بودند. موحدي كرماني تأكيد كرد: 
در ميان اين داعشي ها اتباع 86 كشور جهان حضور 
داشتند. 9 هزار نفر از آسيا، 3 هزار نفر از عربستان، 4 

هزار نفر از تونس و مابقي از ساير كشورها. 
     فضاي داخل اتومبيل 

فضاي خصوصي نيست
امام جمعه موقت تهران با اشاره به سالروز سركوب 
قيام مردم عليه كشف حجاب در مسجد گوهرشاد 
گفت: مسئله حجاب مسئله بسيار مهمي است و هم با 
دين ارتباط دارد وهم سياست واستقلال كشور. وقتي 
دنيا بنگرد در ايران حجاب مورد توجه است قضاوت 
مي كند كه اين مردم متدين و پايبند دين هستند، 
بنابراين به سادگي نمي ش��ود به اين مردم آسيب 
رساند اما اگر ببيند بدحجابي رايج شده، اينطور فكر 
نمي كند. وي افزود: مي گويند در برخي جاها كشف 

حجاب صورت گرفته و در برخي ماشين ها چيزي 
شبيه كشف حجاب وجود دارد. فضاي داخل اتومبيل 
فضاي خصوصي نيست كه كسي بگويد به آن چه كار 
داريد. خير، همه مردم از پشت شيشه ماشين ساكنين 
آن را مي بينند، پس اين فضا يك فضاي عمومي است 
و نيروي انتظامي بايد بر اساس قانون و با قاطعيت با 
چنين افرادي برخورد كند. موحدي كرماني ادامه 
داد: حضرت آيت الله مكارم هم فرمودند فضاي داخل 
ماشين فضاي عمومي است. البته چه بسا بي حجابان 
آدم هاي نجيبي باشند اما اين نتيجه فرهنگ غلط 
خانواده هايشان اس��ت و بايد بدانند كه قيامتي هم 
در كار است و با اين كارشان استقلال كشور و عزت 
انقلاب را از بي��ن مي برند و بر دش��من ايجاد طمع 
مي كنند و من از نيروي انتظامي تشكر مي كنم كه 

نسبتاً در اين خصوص خوب عمل كرده است. 
     تحريم برداشته نش�د، بلكه مدام به آنها 

افزوده شد
وي در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه امريكا 

روز به روز بر جنايات��ش مي افزايد، گفت: حمايت از 
اسرائيل و قاتلين مردم دنيا براي امريكا ساده و عادي 
ش��ده و تحريم ها را مرتب اضاف��ه مي كند كه جاي 
تعجب ندارد. ماهيت امريكا ماهيت كثيفي است. امام 
جمعه موقت تهران تصريح كرد: آنچه مايه تعجب 
است اين است كه برخي ضعيفان بيمار دل مي گويند 
امريكا قوي است و ايران قدرت مقابله ندارد و دست از 
مقاومت بردارد و سازش و مذاكره كند. اينها وعده هاي 
قطعي قرآن را يا نديده اند يا به آن باور ندارند. در حالي 
كه پيروزي دست خداست. موحدي كرماني تأكيد 
كرد: آقاي��ان و دنيا بدانند كه ما بس��يار مقتدريم و 
رهبري توانا، شجاع، مقتدر و با عزم قوي داريم. زماني 
كه پوتين از فرودگاه به سمت تهران مي آمد مستقيماً 
به ديدار رهبري مي رود و شيفته ايشان مي شود. وي 
ادامه داد: ما نيروهاي مسلح خستگي ناپذير، مقتدر، 
پرتلاش، قدرتمند و پاي كاري داريم. ما سپاهي داريم 

كه با موشك خود دل دشمن را لرزاند. 
موحدي كرماني با بي��ان اينكه قل��وب آزادگان 
و مس��تضعفان جهان ب��ا ايران اس��ت گفت: اگر 
امريكا دس��ت از پا خطا و عزم ايران كند، مركزي 
س��الم براي امريكا در جهان باق��ي نخواهد ماند. 
امريكا مي پندارد با فشار اقتصادي بر مردم ايران 
مي تواند مردم را خس��ته و مقابل نظام قرار دهد. 
غافل از اينكه مردم ايران 36 سال است مقاومت 
كردند و خسته نشدند و هر نوع فشاري را تحمل 
مي كنند. البته مس��ئولين بايد به حل مشكلات 
بپردازند. وي تأكيد كرد: م��ردم ذره اي به امريكا 
و هم پيمانانش و حرفش اعتماد ندارند و س��ابقه 
خيانت امريكا را خ��وب مي دانن��د. در برجام كه 
بنا بود تحريم ها يكجا برداش��ته ش��ود مي بينيم 
كه مدام به آن اضافه مي ش��ود. امام جمعه موقت 
تهران در بخش ديگري از سخنانش اظهار داشت: 
نظام بايد مشكل سپرده هاي مردم را هر چه زودتر 
در مؤسس��ات مالي حل كند. اين موضوع مهمي 
اس��ت و به اعتماد مردم به نظ��ام و دولت ارتباط 
دارد. مس��ئولين بايد اين اعتم��اد را حفظ كنند. 
مردم وقتي مي بينند مؤسس��ه اي جلوي چش��م 
دولت فعال اس��ت مي گويند حتماً مجوز اين كار 
را دارد. موحدي كرماني در پايان اظهار داش��ت: 
رشوه و ربا تهديد بزرگي براي كشور است. اينكه 
فردي در بانك پول مي گ��ذارد و مي گويد اينقدر 
سود مي گيرم اين رباي خالص است. بايد در اين 

خصوص به اظهارات شوراي نگهبان توجه كرد. 

اطلاعيه دادستاني تهران  
اتهام حميد بقايي مالي است

احض�ار مع�اون اجراي�ي رئيس جمه�ور دول�ت ده�م ب�ه 
اتهام ه�اي مال�ي ص�ورت گرف�ت و ب�ه خاط�ر خ�ودداري 
نامب�رده از حض�ور در دادس�را، حك�م جل�ب ص�ادر ش�د. 
روابط عمومي دادستاني تهران روز پنج شنبه در اطلاعيه اي اعلام كرد: 
برخي افراد كه از حاميان حميد بقايي هس��تند، با انگيزه هاي نامعلوم 
اطلاعات نادرستي را در خصوص بازداش��ت اين فرد منتشر كرده اند. 
دادستاني تهران در اطلاعيه خود نوشت: جهت تنوير افكار عمومي به 
اطلاع مي رساند كه حميد بقايي با عناوين اتهامات مالي از سوي بازپرس 
دادسراي عمومي و انقلاب تهران احضار، پس از ابلاغ قانوني و استنكاف 
از حضور در دادس��را، طبق مقررات قانوني جلب و توسط ضابطين قوه 
قضائيه به شعبه بازپرسي معرفي مي شود. پس از حضور متهم در شعبه 
بازپرس��ي و تفهيم و اخذ دفاعيات از وي و بررس��ي محتويات پرونده، 
مشاراليه پس از صدور قرار تأمين قانوني توسط بازپرس پرونده به لحاظ 
عجز از توديع وثيقه به زندان معرفي شده است. بنابراين اقدامات صورت 
گرفته بر اساس موازين قانوني و با رعايت حقوق متهم بوده و هر گونه 
اظهار نظر غيركارشناس��انه و بدون اطلاع از موضوع، تشويش اذهان 

عمومي محسوب و اقدام قانوني را در پي خواهد داشت. 
حميد بقايي، معاون اجرايي رئيس دولت دهم 18 تير ماه امسال پس 
از حضور در دادس��راي رسانه بازداشت ش��د. متعاقب دستگيري اين 
فرد، محمود احمدي نژاد در نامه اي خواس��تار آزادي او شد. همچنين 
»علي اكبر جوانفكر« مش��اور رس��انه اي »محمود احم��دي نژاد« نيز 
روز پنج ش��نبه از اعتصاب غذاي »حميد بقايي« معاون اجرايي دولت 
دهم خبر داد. »عل��ي اكبر جوانفكر« در كانال تلگرامي خود نوش��ت: 
اين اعتصاب غذا در اعتراض به بازداش��ت غيرقانوني انجام شده است. 
غلامحسين محسني اژه اي روز 27 فروردين ماه سال جاري در يكصد 
و دهمين نشست خبري سخنگوي قوه قضائيه درباره وضعيت پرونده 
حميد بقايي، معاون اجرايي دولت دهم گفته بود: پرونده بقايي مفتوح 

و درحال رسيدگي است. 

توقف تحريم ايران در كنگره پولتيك سياسي است
نايب رئي�س كميس�يون قضاي�ي و حقوق�ي در مجلس ش�وراي 
اس�لامي تأكي�د ك�رد: رفت�ار كنگ�ره امري�كا و توق�ف ط�رح 
S722 در واق�ع پولتي�ك سياس�ي در مقاب�ل اي�ران اس�ت. 

محمد كاظمي در واكنش به طرح تحريمي مجلس س��نا عليه ايران و 
روسيه و توقف آن در كنگره امريكا اظهار داش��ت: دنبال كردن طرح 
تحريمي عليه ايران از س��وي امريكا نش��ان مي دهد آنه��ا در اجراي 
تعهداتشان در توافق هسته اي عملكرد خوبي نداشته اند اين در حالي 
اس��ت كه اروپايي ها عملكرد بهتري در اين زمينه داشته اند. نماينده 
مردم ملاي��ر در مجلس ادام��ه داد: علت اصلي رفتاره��اي خصمانه و 
بدعهدي هاي امريكا در مقابل ايران به دشمني آنها با نظام جمهوري 
اس��لامي بر مي گردد، در چنين ش��رايطي ما انتظار رفت��اري معقول 
ومنطقي از كنگره و مجلس سناي امريكا را نداريم. كاظمي در باره نهايي 
شدن طرح تحريم ايران و روسيه در كنگره امريكا اظهار داشت: تصور 
مي كنم كه نمايندگان كنگره نهايي شدن اين طرح را به صلاح كشور 
خودشان ندانند و همچنان بررسي آن را در دستور كار قرار ندهند. عضو 
هيئت رئيسه كميسيون قضايي و حقوقي در مجلس شوراي اسلامي 
عنوان كرد: رفتار كنگره امريكا و توق��ف طرح S722 در واقع پولتيك 

سياسي در مقابل ايران است. 

محسن رضايي: 
جوانان معجزه سازان انقلاب و تاريخ ايرانند

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام با اشاره به اينكه برخي مشكلات 
كشور كه برخي از آنها به دليل ناكارآمدي مديريتي پديد آمده است، 
گفت: جوانان ما معجزه سازان انقلاب اسلامي و تاريخ ايرانند و بايد به 

آنان ميدان داده شود. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در همايش بس��يج دانش آموزي كه با عنوان »ياوران 
ولايت« ك��ه در اردوگاه ش��هيد كاوه مش��هد مقدس برگزار ش��د، از 
نقش آفريني جوانان درتاريخ ايران و انقلاب اسلامي به عنوان معجزه 
ياد كرد و گفت: پيروزي هاي ملت ايران در طول تاريخ و انقلاب اسلامي 
و دفاع مقدس با تكيه بر حضور و مش��اركت جوانان انقلابي و متعهد 
ايران صورت گرفته است. استاد دانشگاه جامع امام حسين)ع( با ذكر 
اين نكته كه امروز نيز اگر بخواهيم مشكلات اقتصادي و فرهنگي كشور 
حل ش��ود، بايد به جوانان ميدان داده شود، گفت: جوانان امروز ايران 
مي توانند با معجزه آفريني ملت اي��ران را در اين مقطع كمك كنند و 
شرط تحقق آن به سه عامل باز مي گردد؛ نخست اينكه جوانان ما خود 
را باور كنند و از بي تفاوتي بيرون بيايند و احساس مسئوليت خود را 
نمايان سازند. دوم آنكه مسئولان كش��ور، جوانان با هوش و غيرتمند 
ايران را باور كنند و به آنها ميدان و عرصه فعاليت بدهند و ثالثاً مربيان 
و مديران با تجربه ازسوي جوانان و با حمايت مسئولان اين جريان و 
حركت را به دست بگيرند. دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام با اشاره 
به اينكه برخي مشكلات كش��ور كه برخي از آنها به دليل ناكارآمدي 
مديريتي پديد آمده است، ادامه داد: مشكلات كشور بسيار ولي همه 
اين مشكلات قابل حل است؛ به ش��رط اينكه به جوانان معجزه آفرين 

ميدان عمل داده شود. 

نايب رئيس كميسيون اصل 90تشريح كرد
ضرورت تغيير كميسيون اصل 90

 به ديوان اصل 90
نايب رئيس كميس�يون اصل 90 بر لزوم تغيير اين كميس�يون به 

ديوان اصل 90 تأكيد كرد. 
فرهاد تجري در گفت و گو با خانه ملت، با اشاره به تلاش مجلس براي 
تبديل كميسيون اصل 90 به ديوان اظهار داشت: كميسيون اصل 90 
تنها كميسيوني است كه در قانون اساسي به آن پرداخته شده است و به 

عنوان بازوي نظارتي و اقتدار مجلس شوراي اسلامي معرفي مي شود.
 وي ادامه داد: اما متأس��فانه  ساز و كار و س��اختار كميسيون اصل 90 
شبيه كميسيون هاي تخصصي ديگر است و براي تصميمات و احكامي 
كه صادر مي كند ضمانتي وجود ندارد. اين در حالي است كه در قانون 
اساس��ي ظرفيت بالايي براي كميس��يون اص��ل 90 در جهت تأمين 
حقوق عمومي مردم در نظر گرفته است كه با ساختار فعلي نمي توان 
به ظرفيت هاي مدنظر دس��ت پي��دا كرد. وي اظهار داش��ت: بنابراين 
بر اساس تجربه سال هاي گذش��ته و مطالعه روند كاري پارلمان هاي 
جهان، كارشناسان و همكاران درمجلس به اين جمع بندي رسيدند كه 
كميسيون با پشتوانه اجرايي به ديوان اصل 90 تبديل شود تا از حقوق 

عمومي مردم دفاع شود.
 تجري در باره تداخل كاري ديوان اصل 90 با قوه قضائيه گفت: قاعدتاً 
قوه قضائيه مرجع تخصصي اس��ت و اما ديوان اص��ل 90 مانند ديوان 
عدالت اداري كه به تصميمات اداري، بخشنامه ها و آيين نامه ها ورود 
مي كند ديوان اصل 90 تنها به طرز كار قواي سه گانه خواهد پرداخت. 
نايب رئيس كميسيون اصل 90 مجلس ش��وراي اسلامي تأكيد كرد: 
بنابراين مي توان با كمك كارشناس��ان قواي س��ه گانه ب��از تعريفي از 
ظرفيت كميسيون اصل 90 داشت كه با تغيير به ديوان با وظايف قواي 

ديگر تداخل نداشته باشد. 

محمداسماعيلي

    خبر یک     

ژه
وی

دولتهنرمند
 

يكي از ش��گردهاي دولتي ها براي هجو يا ان��زواي اجتماعي 
منتقدان، ارائه تصويري منحرف از مطالبات آنان است و در اين 
كار تا حدود زيادي موفق بوده اند. در ماجراي برجام، منتقدين 
محتوايي آن را مخالفان برجام و اصل مذاكره معرفي كردند و 
كاس��بان تحريم را براي معنادهي به علت اعتراض آنان به كار 
بردند اما هيچ موقع نگفتند برجسته ترين منتقدين همچون 

زاكاني و زارعي چه كاسبي اي كرده اند!
در ماجراي قرارداد توتال منتقدين مي گويند: شما كه از شفافيت 
اطلاعات رونمايي مي نماييد، چرا محتواي قرارداد را در اختيار 
رسانه ها و نخبگان قرار نمي دهيد؟وزير نفت در مجلس مي گويد 
عده اي كلًا با قرارداد خارجي مخالفن��د. در اينجا هم دولت با 
انحراف اف��كار عمومي از محتوا، منتقدي��ن را مخالف قرارداد 
خارجي معرفي كرد. انصافاً دولت ما هنرمند است نه تنها عوام 
كه مي تواند نخبگان و طبقه متوسط همسو را هم دنبال نخود 

سياه بفرستد. 
یارگيريناموفقاصلاحطلبان

ازاصولگرایان
 

رسانه هاي اصلاح طلب در هفته گذشته كوشيدند محمدرضا 
باهنر، دبيركل جبهه پيروان خط ام��ام و رهبري را به اردوگاه 
خود جذب كنند، اما در نهايت باهنر آب پاكي را روي دس��ت 
آنها ريخت و درخصوص اخباري مبني  بر حضورش در كابينه 
دوازدهم گفت: »اگر من جاي روحان��ي بودم حتماً باهنر را به 
عنوان معاون اول انتخاب نمي كردم. طبيعي است كه اختلاف 

نظرهاي جدي در مسائل سياسي و فرهنگي با روحاني دارم.«

روزنامه آفتاب يزد اول هفته گذشته از »صيد طلايي روحاني« 
نوشت با فونتي درشت و احتمال حضور باهنر در كابينه را مطرح 
كرد: »با يك نگاه فوتبالي، با توجه به حاشيه ها و فرضيه هايي كه 
درخصوص باهنرِ پس از پايان مجلس نهم و عدم ثبت نامش براي 
دوره بعد پيش آمد، ش��ايد بايد او را صيد طلايي روحاني از بازار 
نقل و انتقالات سياسي دانست. باهنر شايد آشكارا به باشگاه قبلي 
خود پشت نكند، اما بدون شك دور از ذهن نيست كه او از فعاليت 
باشگاهي و حزبي اش به تيم ملي برسد. عده اي هميشه معتقد 
بودند و اين روزها معتقدترند كه مرد با نفوذ لابي هاي پشت پرده، 
ممكن است نقشي پررنگ در كنار حسن روحاني و دولت دوازدهم 
ايفا كند. به تيم ملي بپيوندد و در كادر فني فعاليت داشته باشد.«

بعد از آن خبرآنلاين هم به اين موض��وع پرداخت: »احتمال 
حضور باهنر در دولت وقتي با مواضع او در ايام انتخابات كنار 
هم گذاشته مي شود شايد كمي دور از ذهن به نظر نرسد، او در 
همان ايام تبليغات انتخاباتي كه اكثريت اصولگرايان جبهه مقابل 
روحاني ايس��تاده بودند و او و دستاوردهاي دولتش را تخريب 
مي كردند پاس گل جانانه اي را به شيخ داد و از عملكرد دولت 
دفاع كرد. خاصه آنجا كه گفت: دولت روحاني در بخش اقتصاد 
وعده داد تورم را كاهش مي دهد و اشتغال و چرخ اقتصادي را راه 
مي اندازد، تورم 44 درصد بود و واقعيت اين است كه 30 درصد 

كاهش پيدا كرده است.«
اصلاح طلبان ش��ديداً نس��بت به حض��ور كس��اني حتي با 
كمرنگ ترين رگه ه��اي غيراصلاح طلبان��ه در دولت مخالف 
هستند و حالا عجيب نيست كه به استقبال چنين انتصاباتي 
بروند؟! يقيناً آنها موافق حضور باهنر در كابينه روحاني نيستند، 
اما يارگيري از اصولگرايان و اختلاف افكني ميان آنها باعث شد 

چنين شانتاژهاي خبري اي انجام دهند. 

انتقادكرباسچي
ازتماميتخواهيشورايشهر

كارگزاراني ها علاقه مند بودند محس��ن هاشمي را از شوراي 
شهر به شهرداري پايتخت ببرند؛ اما ناگاه با يك مانع بزرگ 
روبه رو شدند و آن هم مصوبه اعضاي شوراي جديد بود كه به 
اين اعضا اجازه انصراف از عضويت در شورا و كانديداتوري براي 
شهرداري را نمي داد. دليل چنين مصوبه اي هم آن بود كه با 
خروج يك عضو شورا، نفر اول از بين انتخاب نشده ها وارد شورا 
مي ش��ود كه آن فرد حتماً اصولگراست. اصلاح طلبان تحت 
هيچ شرايطي علاقه ندارند حتي يك نفر غيراصلاح طلب در 
شورا باشد. اين رويكرد شوراي شهري هاي جديد، مورد انتقاد 
غلامحسين كرباسچي دبيركل حزب كارگزاران قرار گرفته 
است. او در مصاحبه اي مي گويد: »من آقاي محسن هاشمي را 
از همه گزينه هايي كه صحبت مي شود به لحاظ دانش كاري و 
داشتن تيم حرفه اي در اولويت مي دانم. البته من از وقتي اين 
را گفتم، دوستان شورا و بيرون شورا حساسيت به خرج دادند 
كه مردم رأي داده اند تا گروه قبلي از شورا بيرون بروند. برخي 
مي گويند كه انتخاب محسن هاشمي به عنوان شهردار، يكي 
از آنها را دوباره به شورا بازمي گرداند اما مسئله اين است كه من 
اهميت داشتن چنين مديري كه هم انگيزه دارد و به زور او را 
براي كار راضي نكرده اند و هم تخصص و توانايي دارد خيلي 
بيشتر از اين مي دانم كه حالا دو نفر از ليست رقيب هم وارد 
شوراي شهر شوند. مگر قرار است چه اتفاقي بيفتد؟ به هر حال 
20 درصد به شما رأي نداده اند و در اين شهر زندگي مي كنند 
و اقليت هم بايد نماينده اي در جمعي كه قرار اس��ت شهر را 

مديريت كند، داشته باشد.«

صاحبنظران در دو سالگي برجام: 
برجام نتوانست مشكل روابط بانكي را برطرف كند

به پاس 50 سال مجاهدت و همراهی با انقلاب 
آيت الله جنتي، »عمار انقلاب« تجليل شد

عضو كميس�يون امنيت ملي گف�ت: همچنان 
مش�كلات م�ا در رواب�ط اقتص�ادي و بانك�ي 
پابرجاس�ت اگرچه س�طح اين چال�ش كاهش 
يافت�ه اما به ط�ور كامل برطرف نش�ده اس�ت. 
محمد ابراهيم رضايي، عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان درباره دستاورد برجام براي كشورمان اظهار 
داشت: مشكلات كشور با وجود برجام رفع نمي شود. 
وي افزود: برجام مانند زمينه اي است كه بخشي از 
شرايط دشوار را بهبود بخشيده و برخي مشكلات در 
حوزه كشتيراني را برطرف كرده، به طوري كه بيمه  
كش��تي ها و محموله ها در خارج از كشور با مشكل 
مواجه نيستند. رضايي با اشاره به تأثير برجام در حوزه 
اقتصادي ادامه داد: متأسفانه همچنان مشكلات ما 
در روابط اقتصادي و بانكي پابرجاست اگرچه سطح 
اين چالش كاهش يافته اما به ط��ور كامل برطرف 
نشده است. عضو كميس��يون امنيت ملي گفت: در 
حال حاضر در نقل و انتقالات پولي دچار مش��كل 
هستيم و اگر س��رمايه گذار يا تاجري قصد فروش 
كالايي را داشته باشد نمي تواند در سيستم بانكي نقل 

و انتقالات پولي انجام دهد. وي خاطرنشان كرد: امور 
اقتصادي و تجاري ما در سيستم هاي بانكي معتبر 

كشورهاي خارجي دچار بحران است. 
حميدرضا ترقي، عضو شوراي مركزي حزب مؤتلفه 
هم درباره تأثير برجام در اقتصاد كشور، اظهار داشت: 
بعد از برج��ام قرارداد اقتصادي بس��ياري توس��ط 
كشورهايي كه در اين توافقنامه حضور داشتند، بسته 
شد اما تاكنون نتيجه مناسبي از آنها به دست نيامده 
است. وي افزود: در بخش اقتصادي نه تنها تحريم ها 
كاهش نيافته بلكه به ميزان قابل ملاحظه اي افزايش 
داشته، به عنوان مثال تحريم هاي بانكي همچنان باقي 
است بنابراين تنها فايده برجام در بخش اقتصادي 
افزايش تولي��د و فروش نفت بود. ترقي با اش��اره به 
بدعهدي هاي امريكا پس از اجرايي ش��دن برجام، 
تصريح كرد: بد عهدي ه��اي امريكا از همان ابتداي 
ش��روع مذاكرات و تصويب برجام، قابل پيش بيني 
بود. عضو شوراي مركزي حزب مؤتلفه اسلامي خاطر 
نشان كرد: روح و جسم برجام به صورت مكرر از سوي 
امريكا نقض شده است و اين مسئله اقدام متقابلي را از 

سوي مسئولان مربوط مي طلبد. 

همزم�ان ب�ا س�الگرد تش�كيل نخس�تين 
دوره مجل�س خبرگان رهب�ري و در آس�تانه 
سالروز تأس�يس ش�وراي نگهبان، از آيت الله 
احم�د جنت�ي ب�ا حض�ور جمع�ي از علم�ا و 
مس�ئولان اس�تان قم تقدي�ر و تجليل ش�د. 
به گزارش رسا، بر اساس اين گزارش، اين برنامه كه 
به پاس بيش از 50 سال مجاهدت آيت الله جنتي و 
همراهي هميشگي وي با حضرت امام خميني)ره( 
و رهبر معظم انقلاب و حضور دائم در س��نگر دفاع 
از انقلاب در مصلاي قدس قم برگزار شد، جمعي 
از ش��خصيت هاي برجس��ته حوزوي و مسئولان 
شهري و اس��تاني حضور داش��تند.  در اين مراسم 
آيات سيد هاشم حسيني بوشهري امام جمعه قم 
و عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري، سيد 
محمد س��عيدي توليت حرم مطهر حرم حضرت 
معصومه)س( و امام جمعه قم، آيت الله عباس كعبي 
نماينده مردم خوزستان در مجلس خبرگان و عضو 
جامعه مدرس��ين، احمد امير آبادي عضو هيئت 
رئيسه مجلس، مسئول شوراي سياستگذاري ائمه 
جمعه قم و جمعي ديگر از شخصيت هاي حوزوي و 

استاني حضور داشتند. آيت الله حسيني بوشهري 
امام جمعه اين هفته شهر مقدس قم در خطبه دوم با 
گراميداشت سالگردهاي افتتاح خبرگان و تأسيس 
شوراي نگهبان، از شخصيت برجسته آيت الله جنتي 
و مجاهدت هاي وي در دفاع از ولايت فقيه و انقلاب 
تجليل كرد. وي تأكيد كرد: حضرت آيت الله جنتي 
جلوي طمع ورزي هاي دش��منان را گرفته و سعي 
كرده است كه سلامت نظام را از هر جهت حفظ كند، 
آيت الله جنتي دغدغه دين دارد و با قامتي استوار در 
برابر همه مسائل و هجمه ها سينه را سپر كرده است 

تا انقلاب و ارزش ها بماند. 
در اين مراسم آيت الله حسيني بوشهري با اهداي 
قرآني متبرك و آيت الله س��عيدي با اهداي نشان 
فاطمي حرم مطهر بان��وي كرامت حضرت فاطمه 
معصوم��ه)س( از آيت الله جنتي تقدي��ر كردند و 
توفيقات بيشتر و آرزوي س��لامتي و طول عمر را 
براي عمار انقلاب از خداوند متعال خواستار شدند. 
همچنين مردم ولايتمدار قم در زمان برنامه تجليل 
قيام كرده و با سردادن شعار از زحمات آيت الله جنتي 

در سنگرهاي گوناگون به انقلاب تقدير كردند. 

      کوتاه  

      ايرنا: نمايندگان در جلس��ه اين هفته مجلس ش��وراي اس��لامي 
تقاضاي تحقيق و تفحص از نحوه اج��راي قانون هدفمندي يارانه ها را 

بررسي مي كنند. 
     تس�نيم: سيدحس��ين نقوي حس��يني، س��خنگوي كميسيون 
امنيت  ملي و سياست  خارجي مجلس ش��وراي اسلامي از سفر اعضاي 
كميسيون متبوعش به اس��تان آذربايجان غربي و شهرستان سلماس 
خبر داد. وي افزود: اين سفر در راستاي سفرهاي دوره اي كميسيون به 

منظور بررسي وضعيت امنيتي مرز هاي كشور انجام مي شود. 
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